
گروه اقتصادی - کارشــناس امور چکی گفت: شــاهد هســتیم که 
کلاهبرداری ها با چک های صیادی جدید و الکترونیکی تقریبا به صفر رسیده 

است.
نوری، کارشناس امور چکی گفت: موضوع حذف چک کاغذی از این 
جنبه اهمیت دارد که تا زمانی که اعتبار و حیثیت چک تنها متکی به کاغذ است 

زمینه جرایمی مثل جعل و کلاهبرداری به شدت زیاد خواهد بود.
او در ادامه بیان کرد: شاهد هستیم که کلاهبرداری ها با چک های صیادی 
جدید بنفش رنگ و چک های الکترونیکی تقریبا به صفر میل می کند و دیگر 
نمی شود با شیوه هایی این چک ها را جعل کرد. از این جهت سیاست هایی که 
عرضه و تقاضای چک های کاغذی را محدود کند به شدت از جهت کاهش 
ریســک معاملات اهمیت دارد. به گفته این کارشناس امور بانکی، نکته مهم 
قابل تاکید دیگر این است که توسعه بانک هایی که از خدمت چک الکترونیکی 
پشتیبانی می کنند بسیار حائز اهمیت است و باید سرعت این توسعه افزایش 
پیدا کند.او در ادامه بیان کرد: یکی از ارکان مهم تکمیل اهداف قانون، اصلاح 
قانون صدور چک مصوب سال ۹۷ حرکت به سمت چک الکترونیکی است 
و می شــود گفت فراگیر شــدن صدور چک الکترونیکی و جایگزینی آن با 

چک های کاغذی می تواند آخرین حلقه اجرای این قانون باشد.
۲۱ آبان امسال از  اولین  چک الکترونیکی رونمایی شد. چک الکترونیکی 
یکی دیگر از گام های بانک مرکزی و شــبکه بانکی کشــور در راستای ارائه 

خدمات غیرحضوری به شهروندان است.
 به تازگی هم معاون فناوری های بانک مرکزی، محرمیان در خصوص 
چک الکترونیکی گفته بود: صــدور چک الکترونیک در ۱۰ بانک عملیاتی 
شده است و به مشتریان خود خدمات ارائه می دهند. در برخی از بانک ها که 
به  تازگی به ســامانه متصل شــدند تعداد مشتریان کم است و بانک صادرات 

بیشترین مشتری را دارد.
معاون فناوری های بانک مرکزی بیان کرد: یکی از مسائل در حوزه چک 
الکترونیک این بود که این چک ها تنها در بانک و شــعبه صادرشده پذیرفته 
می شــد و قابلیت نقدشوندگی داشــت؛ اما این موضوع برطرف شده و همه 

شعب دریافت می کنند و قابلیت نقدشوندگی دارند.
محرمیان اظهار کرد: یکی از قابلیت های چک الکترونیکی این است که به 
صورت الکترونیک و غیرحضوری نیز می توان آن را نقد کرد و در نتیجه نقش 

شعبه ها کم رنگ خواهد شد.
او بیان کرد: در برنامه هفتم توسعه نیز بانک مرکزی مقرر شده چک های 
کاغذی را جمع کند و تنها باید از چک الکترونیک استفاده شود و هم اکنون 
نیز بانک های صادرات، تجارت، پارسیان، آینده و کشاورزی چک الکترونیک 

صادر می کنند و به  زودی بانک های ملی و ملت نیز به آن اضافه می شوند.

اهمیت توسعه خدمت چک 
الکترونیکی در بانک های مختلف 

چه میزان است؟

رئیس کمیسیون ویژه جهش و رونق تولید مجلس:

6

گروه اقتصــادی - معاون وزیر 
صمت و مدیرعامل ســازمان حمایت 
از تشــدید نظارت بر نرخ های حمل و 
نقل جــاده ای، هوایی و ریلی از مبادی 
مختلف به مقصد پایانه های مرزی عراق 
از تاریــخ ۲۷ مرداد ماه به مدت یک ماه 

خبر داد.
»حسین فرهیدزاده« اعلام کرد: با 
توجه به ایام اربعین حسینی )ع( و پیش 
بینی افزایش تقاضای سفرهای زائران 
اربعین حســینی به عتبات عالیات به 
منظور برنامه ریزی جهت ارائه خدمات 
شایســته منظم و هماهنگ به زائرین، 
سازمان حمایت با ابلاغ بخشنامه ای به 
ادارات کل صمت اســتان های سراسر 
کشــور، خواستار نظارت دقیق بر بازار 
و رصد قیمت کالا و خدمات اساســی 
بصورت مســتمر شــده است.معاون 

وزیر صمت فرایند برگزاری این طرح 
را از ۲۷ مردادمــاه و اتمــام آن را پایان 
شــهریورماه اعلام کرد و اظهار داشت: 
بازدیدهای نظارتــی از اماکن اقامتی، 
مراکــز پذیرایــی و بین راهــی، دفاتر 
خدمات مســافرتی )هوایی، جاده ای و 
ریلی(، مراکز اقامت موقت، پارکینگ ها 
و همچنیــن رســتورانها و واحدهای 
عرضــه کننده اقلام غذایــی انجام و با 
متخلفان طبق قانون برخورد می شود.
وی افزود: یکی دیگر از مواردی که در 
این بخشــنامه متناسب با شرایط فعلی 
مورد توجه قرار گرفته رصد، نظارت و 
اهتمام ویژه به موضوع حمل و نقل اعم 
از هوایی، ریلــی، جاده ای و پایانه های 

مسافربری است. 
براساس این دســتورالعمل و به 
منظور جلوگیری از سوءاستفاده افراد 

خاطــی و افزایش غیرقانونی قیمت ها 
و ســاماندهی و تامین ناوگان حمل و 
نقل بــه مقاصد پایانه های مرزی عراق 
و با هدف صیانــت از حقوق مصرف 
کنندگان و عزاداران حســینی، ادارات 
کل اســتانها موظفند طی این مدت در 
کنار ســازمان راهداری و حمل و نقل 
جاده ای و دیگر دســتگاههای ذیربط 
با تشکیل گشــتهای ویژه اربعین روی 
قیمت بلیت هواپیما، اتوبوس و قطارها 
نظارت ویژه انجام شود تا در این حوزه 
شاهد تخلفاتی به لحاظ قیمت ها نباشیم.
فرهیدزاده نظارت گسترده، جامع و به 
هنگام بر شبکه عرضه و تقاضای بلیط 
اربعین توسط دفاتر فروش آنلاین بلیط 
و شــرکت های هواپیمایی را از دیگر 
اولویت های این ســازمان برشمرد و 
گفت: در این بخشنامه به ادارات صمت 

اســتانها تاکید شده تا در این بازه زمانی 
بر نحوه توزیع و فروش بلیط توســط 
شرکت های هواپیمایی نظارت جدی و 
کافی داشته باشند.ضمنا در این بخشنامه 
تاکید شده در این طرح عملیاتی با اتخاد 
تمهیدات لازم نظارت های محسوس و 
نامحسوس از پایانه های مسافری استانها 
و مراکز فــروش بلیط در نظر گرفته و 
در صورت احــراز هرگونه تخلف و 
تخطی از ضوابط قانونی در این حوزه، 
برخــورد قانونــی موثــر و بازدارنده 
معمول و نتیجه به این ســازمان اعلام 
شــود.رییس سازمان حمایت مصرف 
کنندگان و تولیدکنندگان با اشــاره به 
افزایش تردد زائران حسینی در استانهای 
خوزســتان، کرمانشــاه و ایلام اذعان 
داشــت: طبق ابلاغ جداگانه ســازمان 
حمایت، اســتان های معین مکلفند به 

منظــور جلوگیری از هرگونه اجحاف 
احتمالــی در حق عزاداران حســینی، 
ضمن بهره گیــری از تمام امکانات و 
مقدورات اســتان و استفاده حداکثری 
از قــوا و ظرفیت موجــود، نظارت بر 
عملکرد واحدهای تولیدی توزیعی و 
خدماتی و برخورد با تخلفات احتمالی 
با هماهنگی، هم افزایی و برنامه ریزی 
برای جلب مشــارکت سایر دستگاه ها 
و نهادهای ذیربط اســتانی متناسب با 
وظایف و مسئولیت های محول قانونی 
و استفاده حداکثری از ظرفیت بازرسان 
و انجام گشــت های بازرسی مشترک 
هدفمند را در دســتور کار قرار دهند.

حسین فرهیدزاده معاون وزیر صمت و 
مدیرعامل سازمان حمایت یادآورشد: 
طی برنامه ریزی های صورت گرفته و 
بسیج امکانات و منابع انسانی در تلاش 

هســتیم تا تردد زائــران از پایانه های 
مرزی به بهترین نحو ممکن انجام شود. 
همچنین اگر هموطنان عزیز شــاهد 
تخلفی از جمله گرانفروشی، احتکار و 
امتناع از عرضه، عرضه خارج از شبکه 
بلیت از سوی شــرکتهای مسافربری، 
هواپیمایی و ... بودند آن را به بازرســان 
مستقر در ادارات کل صمت استانها و یا 
سامانه ۱۲۴ گزارش کنند تا با هر فرد و 
نهادی که قصد تخلف داشته باشد طبق 

موازین قانونی برخورد شود.

گــروه اقتصــادی - رئیــس 
کمیســیون ویژه جهش و رونق تولید 
با اشــاره به تعریف روش های تامین 
مالــی جدید در طــرح »تامین مالی و 
جهش تولید« گفت: با توجه به کمبود 
منابــع مالی و عدم تمایــل بانک ها و 
صندوق توسعه ملی جهت تامین مالی 
پروژه های تجدیدپذیر، تامین مالی این 
پروژه ها نیازمند استفاده از راهکارها و 
ابزارهای جدیدی است.نشســت هم 
اندیشی میان شــمس الدین حسینی، 
رئیس کمیســیون ویژه جهش و رونق 
تولید و نظارت بر اجرای اصل ۴۴ قانون 
اساســی مجلس و جعفر قادری، نائب 
رئیس این کمیســیون با هیات مدیره و 
دبیرخانه انجمن انرژی های تجدیدپذیر 
در محل مجلس شورای اسلامی برگزار 
شــد.در این نشســت، اعضای هیات 
مدیره انجمن ضمن تشکر از پیگیری 

طــرح "تامین مالــی و جهش تولید" 
توسط این کمیسیون، به بیان برخی از 
مشکلات در حوزه صنعت تجدیدپذیر 
از جمله مشکل تامین مالی پروژه های 
توســعه ای ایــن صنعــت پرداختند.

اعضای هیات مدیره انجمن بیان کردند: 
مشــکلات صنعت برق از جمله عدم 
دسترســی به منابع مالی ارزان قیمت 
جهت احداث پروژه ها، قیمت گذاری 
دســتوری، عدم وجود نهاد رگولاتور 
مســتقل و کمبود منابــع مالی دولتی 
جهت پرداخت تعهــدات قراردادی 
فی مابین سرمایه گذاران و دولت، سبب 
شده اســت که پروژه های این صنعت 
سرمایه پذیر نباشند و لذا صندوق توسعه 
ملی و بانک ها نیز تمایلی به تامین مالی 

پروژه های تجدیدپذیر نداشته باشند. 
این در حالی است که با توجه به کسری 
موجــود در بخش هــای بــرق و گاز 
کشور، در افق ۱۴۲۰ به سرمایه گذاری 
۶۰ میلیارد دلاری در بخش تولید برق 
نیاز است که حدود ۲۵ میلیارد دلار آن 
باید در بخش تجدیدپذیر اتفاق بیفتد.
در ادامه رئیس کمیســیون ویژه جهش 
و رونق تولید، ضمن برشمردن نکاتی 
از طــرح تامین مالی و مســائلی که در 
هنگام تدوین این طــرح مد نظر قرار 
گرفته اســت، تصریح کرد: با توجه به 
کمبود منابع مالی و عدم تمایل بانک ها 
و صندوق توسعه ملی جهت تامین مالی 
پروژه های تجدیدپذیر، تامین مالی این 
پروژه ها نیازمند استفاده از راهکارها و 

ابزارهای جدیدی است. لذا در تدوین 
این طرح ســعی شده است که از طریق 
مواردی مثل "صدور ضمانت نامه های 
دولتــی بــرای بخــش خصوصی"، 
"تضمیــن اوراق گواهی  صرفه جویی 
شده مربوط به پروژه های تجدیدپذیر 
و بهینه ســازی" و "وسیع نمودن دایره 
وثایق مورد قبول موسســات مالی" به 
تامین مالی طرح ها کمک شود.با توجه 
به حجم ســرمایه گذاری مورد نیاز در 
کشور و لزوم استفاده از منابع خارجی 
جهــت تامین مالی آنها، در ماده ۲۸ این 
طرح صدور ضمانت نامه دولتی برای 
ســرمایه گذاران و تامین کنندگان مالی 
خارج از کشور در مقابل اخذ تضامین 
معتبر از آنان پیش بینی شــده است که 

می تواند کمک شایانی به اجرایی شدن 
پروژه های توسعه ای در کشور نماید. از 
طرف دیگر با توجه به ماده ۷ این طرح، 
مــوارد متنوعی همچــون عواید قابل 
تصرف از سهام و قراردادها، مطالبات 
قراردادی، ماشــین آلات، تجهیزات و 
ســاختگاه طرح، برند و مجوزها قابل 
توثیق می باشند؛ لذا پیش بینی می شود 
که تهیه تضامین برای ســرمایه گذاران 
در مقایســه با وضعیت فعلی آسان تر 
شــود. همچنین با توجه بــه اینکه در 
پروژه های تجدیدپذیر و بهینه  سازی، 
دریافت بخشی از صرفه جویی آینده در 
مرحله احــداث طرح، می تواند کمک 
شــایانی به تامین مالی سرمایه گذاران 
نماید، بنابراین در مــاده ۲۴ این طرح 

پیش بینی شــده اســت که قبل از آغاز 
پــروژه اوراق گواهــی صرفه جویی 
توسط دستگاه های اجرایی منتشر و یا 
اورق منتشــر شده توسط سرمایه گذار 
تضمین شــود.در انتهای جلســه نیز 
به بررســی فصل انرژی لایحه برنامه 
توســعه هفتم و به ویژه موارد مربوط 
به "حساب بهینه سازی" پرداخته شد. 
در این زمینه، اعضــای انجمن عنوان 
کردند: تشکیل این حساب بدون تغییر 
رابطه مالی فعلی میان ســرمایه گذاران 
پروژه های تجدیدپذیر و بهینه سازی با 
دولت، کمک چندانی به بهبود وضعیت 
فعلی این پروژه هــا نمی کند.افزایش 
منابع صندوق به تنهایی نمی تواند این 
مشــکل را حل نماید و باید پرداخت 
تعهدات قراردادی دولت در پروژه های 
تجدیدپذیر و بهینه ســازی در اولویت 

پرداختی های این حساب قرار گیرد.

معاون وزیر صمت:

نظارت بر عرضه بلیط هواپیما، قطار و اتوبوس بین شهری در دستور کار قرار گرفت

 

اقتصادی

گــروه اقتصادی- ۱۱ اســفند 
ماه ســال ۱۴۰۰، رئیــس جمهوری 
در خلل صــدور ۸ فرمان برای بهبود 
عملکــرد صنعــت خودروســازی، 
واگذاری مدیریت دولتی شرکت های 
خودروسازی را نیز مورد تاکید قرار داد؛ 
بر اساس این فرمان، واگذاری مدیریت 
دولتی شــرکت های خودروســازی 
ایران خودرو و ســایپا حداکثر ظرف 
۶ ماه آینده یعنی تا پایان شــهریور ماه 
سال ۱۴۰۱ به بخش غیردولتی تعیین 

تکلیف شود.
بر همین اســاس یک ســال از 
موعــد زمانی تعیین شــده توســط 
رئیــس جمهــوری بــرای واگذاری 
خودروسازان می گذرد، اما بررسی ها 
نشان می دهد که نه تنها هیچ پیشرفت 
خاصی در مساله واگذاری ها به وجود 
نیامده است بلکه به نظر می رسد دنده 

عقب هم در این حوزه داشته ایم.
خاندوزی: وزارت صمت و 

اقتصاد باید به توافق برسند
در این رابطه می توان به اظهارات 
احسان خاندوزی وزیر امور اقتصادی 
و دارایی اشاره کرد که نهم شهریور ماه 
اعلام کرده بــود »وزیر صنعت معدن 
و تجــارت برنامه و ایده ویژه ای برای 

واگذاری سهام خودروسازها دارد که 
لازم اســت در این زمینه دو وزارتخانه 
اقتصاد و صمت با هــم برای این کار 
اقــدام کنند. به همیــن منظور پس از 
اینکه دو وزارتخانه به طور مشترک در 
خصــوص برنامه و نحوه واگذاری به 
توافق برسند؛ جزئیات آن اعلام خواهد 

شد.«
در واقع بعد از گذشت یک سال 
از مهلت رئیس جمهوری به نهادهای 
دولتی بــرای تعیین تکلیف واگذاری 
خودروسازان، وزارت صمت و اقتصاد 
قرار است در مورد نحوه واگذاری ها به 

توافق برسند!

ایــن در حالیســت کــه طــی 
ســنوات گذشته بارها موانع واگذاری 
خودروســازان اعلام شده است که از 
جمله اصلی ترین آنها ســهام تودلی 
شــرکت ها، قیمت گذاری دستوری و 
زیان انباشته خودروســازان است. با 
این حال تاکنون تدبیر جدی از ســوی 
دولتمردان بــرای حل این معضلات 

و پیــش رفتــن به ســمت واگذاری 
خودروسازان اندیشیده نشده است.

سهام تودلی مانع اصلی واگذاری
آنطور کــه آمار نشــان می دهد 
عدد ســهام دولت در شــرکت ایران 
خودرو ۵.۷ درصد و در ســایپا حدود 
۱۷ درصد است و اگرچه این اعداد به 
نظر کوچک می رسند اما گزارش مرکز 
پژوهش های مجلس بیانگر آن اســت 
که غیــر از این دو عدد، ۱۲.۲۱ درصد 
از ســهام ایران خودرو و ۱۵.۶ درصد 
از سهام ســایپا در اختیار شرکت های 
عمومی وابســته و تحت کنترل دولت 
است. همچنین ۲۵.۲۴ درصد از سهام 

ایران خودرو و ۳۹.۶۶ درصد از سهام 
سایپا تحت نظام سهام تودلی است.

بنابرایــن هر قــدر هم که دولت 
تاکید کند صرفاً ۵.۷ درصد و ۱۷ درصد 
از سهام شرکت های خودروسازی را 
در اختیــار دارد اما با توجه به وضعیت 
سهام تودلی این شرکت ها )در تعریف 
سهام تولدی باید گفت که شرکت های 

زیرمجموعه خودروسازان به صورت 
مستقیم و غیرمستقیم سهام شرکت های 
مــادر را خریده اند.( می توان گفت که 
اگــر همین ســهام کوچک دولت هم 
واگذار شــود، باز هم نقش و ســهم 
دولــت پررنگ خواهد بــود و عملًا 
خودروســازان به صورت دولتی اداره 

خواهند شد.
بر همین اســاس نیز طبق اعلام 
مسئولان دولتی پیش شرط واگذاری 
ســهام دولت در این شرکت ها، تعیین 
تکلیف مشــکل سهام تودلی به عنوان 

مرحله نخست اعلام شده است.
در واقع آنگونه کــه متولیان امر 

تاکید کرده اند تــا زمانی که وضعیت 
ســهام تودلــی و میــزان نفــوذ در 
خودروســازان تعیین تکلیف نشــود 
و چاره ای برای رهایی شــرکت ها از 
سهام های پیچ در پیچ اندیشیده نشود 
هر قدر هم که از تریبون های مختلف 
اعلام شــود که دولت قصد واگذاری 
خودروســازان را دارد، امــا عملًا این 

موضوع صرفاً پشــت همــان تریبون 
می ماند و به مرحله عمل نمی رسد.

ســهل انگاری در تعیین تکلیف 
ســهام های تودلی در حالیســت که 
در صــورت واگذاری این ســهام ها، 
به تدریــج و خود به خــود از حجم 
شرکت های مادر یعنی ایران خودرو و 
سایپا کاســته و وضعیت بهره وری و 

مدیریت هم بهتر می شود.
واگــذاری با قیمــت گذاری 

دستوری در تضاد است
نکته دیگــر اینکه طبــق تاکید 
متولیان، بحث قیمت گذاری دستوری 
از دیگــر موانــع اصلــی پیش روی 
واگذاری خودروســازان محســوب 
می شــود چراکه وقتی قیمت گذاری 
محصولی از اختیــار صاحبان آن کالا 
خارج باشــد و یک نهاد قدرت طبق 
دستورالعمل های خود نسبت به قیمت 
گذاری کالا اقدام کند، در واقع دســت 
تولیدکننده برای کســب ســود بسته 
می ماند و تولیدکننده مجبور می شــود 
در شرایطی اقدام به تولید خودرو کند 
که می داند با تولید هر دستگاه خودرو 
به زیان شــرکت افزوده خواهد شــد. 
بنابراین احتمال اینکه در این شــرایط 
کسی حاضر باشد سهام شرکت هایی 
را بخــرد که روز بــه روز زیان ده تر 

می شوند، بسیار کم است.

دنده عقب در واگذاری خودروسازان؛

خاندوزی: باید با صمت 
توافق کنیم

در حالی یک سال از مهلت رئیس جمهور به نهادهای دولتی برای تعیین تکلیف واگذاری خودروسازان می گذرد که 
به نظر می رسد در واگذاری این شرکت ها پیشرفتی حاصل نشده است.

گروه اقتصادی - در دولت آقای 
روحانی تصمیم بر این شد که سکوی 
فاز ۱۲C که برای برداشت یک میلیارد 
فوت مکعب ساخته شده بود اما تولید 
کمی داشــت به فاز ۱۱ منتقل شــود، 
اکنون فــاز ۱۲c یک پنجم یعنی ۲۰۰ 
میلیون متــر مکعب تولید دارد و آنهم 
هم رو به افول اســت و عنقریب قطع 
می شــود بنابراین برای اینکه در زمان 
و هزینــه صرفه جویی شــود تصمیم 
گرفتیم ســکوی ۱۲C را که در منطقه 
خشک و حاشیه ای و روی گسل واقع 
شده و هر کاری هم کنیم امکان تولید 
ندارد را در موقعیت ۱۱B نصب کنیم.

علــی کاردر در ارزیابی اجرایی 
شــدن پروژه فاز ۱۱ پارس جنوبی از 
ابتدا تا اکنون اظهار داشت: فاز ۱۱ هم 
مثل بقیه فازهای پارس جنوبی در مرز 
مشترک واقع شده و در اولویت تولید 
قرار داشته است، در دوره اول وزارت 
آقای زنگنه تمام فازها تعیین تکلیف 
شــده و تا فاز ۹ به توسعه رفته بود که 
دولت تغییر کرد، در دولت نهم و دهم 
سی ان پی سی به عنوان پیمانکار فاز ۱۱ 
انتخاب شــد که البته به دلیل تحریم 
پــروژه را ترک کــرد. بنابراین فاز ۱۱ 
در آن مقطع هم به توســعه نرسید البته 
ناگفته نماند همزمان فازهای دیگری 
بودند که در مدار توسعه قرار گرفتند، 
در دوره دوم وزارت آقای زنگنه تمامی 
فازها در سطوح مختلف تحت توسعه 
قرار گرفتند و استراتژی اولویت بندی 

تدوین شــد و توسعه و بهره برداری از 
همه فازها غیر از فاز ۱۴ به میزان خیلی 

زیادی سرعت گرفت.
یک  فشــارافزایی؛  سکوی 

ضرورت در پارس جنوبی
وی افــزود: زمانی کــه برجام 
به امضا رســید تصمیم بر این شــد 
که فاز ۱۱ هم در دســتور کار توسعه 
قرار گیرد و نکته مهم در کلیه فازهای 
پارس جنوبی و از جمله فاز ۱۱ سکوی 
فشارافزایی بوده اســت، زیرا چاه ها 
دچار افت تولید شده بودند و رفته رفته 
مخزن توان خود را از دســت می دهد، 
یعنی بزودی امکان برداشت به میزان 
کنونی را نخواهیم داشت. بنابراین جزء 
ضروریات و نیازهای اولیه برای تمامی 
فازهای میــدان گازی پارس جنوبی 
استقرار سکوی فشارافزایی بوده است.

مدیر عامل اســبق شرکت ملی نفت 
ایران تاکید کرد: مــا در آن زمان طبق 
برآوردها به این نتیجه رســیده بودیم 
که شــرکت توتال تکنولوژی احداث 
سکوی فشارافزایی را در اختیار دارد و 
کنار توسعه فاز ۱۱ می تواند کار احداث 
این سکو را نیز  اجرایی کند، در هر حال 
فاز ۱۱ باید در تیپ اســتاندارد توسعه 
پیدا می کرد اما مهمترین مسئله این بود 
که توتال سکوی فشــارافزایی را نیز 

مستقر کند.
اســتاندرد  تیپ  زمانــی 

توسعه را هم بلد نبودیم
وی یادآور شــد: مــا از ابتدای 

اجرای پــروژه در پارس جنوبی تیپ 
اســتاندرد توسعه را نیز بلد نبودیم آن 
زمــان هم توتال فاز ۲ و ۳ را توســعه 
داد و مــا نیز به طور موازی فاز یک را 
توســعه دادیم و کلی اطلاعات نحوه 
توســعه و اجرای کار مثــل احداث 
ســازه های دریایی  را یــاد گرفتیم و 
اکنون ایران در اجرای تیپ اســتاندارد 
کار بسیار موفق است، در مورد فاز ۱۱ 
قرار بود یک کار استاندارد اجرا شده، 
یعنی اقدامات مربوط به احداث چاه و 
تولید و برداشــت و انتقال به خشکی 
صورت گرفته و در کنار آن فشارافزایی 
فاز اجرایی شود و ما یاد بگیریم و برای 

تمام فازها اجرایی کنیم.
چرا تولید افت می کند؟

کاردر خاطرنشــان کرد: اجرا و 
احداث سکوی فشارافزایی پروژه ای 
بسیار سنگین و سرمایه بر است یعنی ۳۰ 
تا ۳۵ میلیارد دلار منابع مالی نیاز دارد اما 
یک ضرورت است و این سکوها باید 
در اکثر فازهای پارس جنوبی مســتقر 
شوند، در غیر این صورت بخش عمده 
تولید پارس جنوبی را از دست می دهیم 

و تولید و برداشت افت می کند.
وی گفــت: در هر حال علیرغم 
قراردادی که با توتال و سی ان پی ســی 
داشتیم متاســفانه با اعمال تحریم از 
ســوی ترامپ توتال از پروژه خارج 

شــد، ما بنا داشتیم که کار را با شرکت 
چینی جلو ببریم اما آنها نیز اعلام کردند 
تکنولوژی و دانش ســکوی احداث 
سکوی فشارافزایی را در اختیار ندارند 
و در نظر داشــتند در کنار توتال به این 
دانش دسترسی پیدا کنند بنابراین آنها 
نیز با فاصله کمی از پروژه خارج شدند 
و ما تصمیم گرفتیم توســعه میدان را 
با پتروپارس منهای اســتقرار سکوی 

فشارافزایی جلو ببریم.
۲۰۲۴؛ آغاز مهاجرات گاز از 

ایران!
مدیر عامل اســبق شرکت ملی 
نفت ایران اظهار داشت: توتال طراحی 
را انجــام داده بود پتنت های اســناد و 
پکیج های مناقصه را تهیه کرد، نقشــه 
ساخت را داده و دکل حفاری  برای کار 
آماده بود، وقتی این شرکت فرانسوی 
از پروژه خارج شــد پتروپارس همین 
نقشه را بدون سکوی فشارافزایی اجرا 
کرد، بعبارت دیگر اقدامات اساسی و 
تکنیکی انجام شده و مشکلی نیست. 
اما نکته مهم این است که توتال همین 
کار احداث سکوی فشارافزایی را که 
قــرار بود برای ما انجــام دهد در قطر 
اجرا می کند و بنا بر این اســت که در 
سال ۲۰۲۴ وارد مدار بهره برداری قرار 
گیرد و این بشدت به لحاظ امنیت تامین 
انرژی برای ما مسئله ساز و فاجعه است 

زیــرا با اجرای آن گاز بخش ایران هم 
مهاجرت کرده و ســهم این کشور بالا 
می رود. البته فعلا به دلیل چاه هایی که 
حفاری شده مهاجرت صورت نگرفته 
و بیشــتر مهاجرت داخــل فازهای 
ایران اســت، اما بعد از بهره برداری از 
ســکوهای فشارافزایی قطر این خطر 
ما را تهدیــد می کند، بنابراین درمورد 
فشــارافزایی نباید تامل کنیم و باید به 

سرعت این موضوع را حل کنیم.
ســکوی  داد:  توضیــح  وی 
فشارافزایی از نظر سازه دریایی بسیار 
بزرگتر از ســکوهایی اســت تاکنون 
احداث کرده ایــم و درواقع باید یک 
نیمچه پالایشــگاه احــداث و اجرا 
شــود، ما برای اجرای پــروژه در حد 
اســتاندارد تولید نیازی به توتال و یا 
دیگر شــرکت های بین المللی نداریم 
موضوع بر سر ســکوی فشارافزایی 
اســت که از ضروریات است و باید به 
عنوان اولین پروژه کشور در دستور کار 
قرار گیرد چون گاز مسئله مهم کشور 
است و اگر نباشد تولید میدان به طور 
قطع افت می کند، بنابراین باید بروی ۴ 
فاز فشارافزایی انجام دهیم تا تولید را 

در حجم کنونی حفظ کنیم.
کاردر بیــان داشــت: اکنون کار 
اســتاندارد در فاز ۱۱ انجام شده یعنی 
سکو مستقر شــده و گاز همانند همه 

فازهای پارس جنوبی به سمت خشکی 
انتقال داده می شــود، کار متفاوت این 
فاز نیز این بود که ســکوی فاز ۱۲ به 
فاز ۱۱ انتقال داده شــد که البته مدتی 
سکو آسیب دید و تعمیراتی روی آن 
انجام شــد ولی در هر حال فاز ۱۱ به 
یک فاز استاندارد مثل بقیه فازها تبدیل 
شد و فقط موضوع اصلی نه تنها در فاز 
۱۱ بلکه در تمام فازهای پارس جنوبی 
سکوی فشارافزایی برای جلوگیری از 

افت تولید است.
ماجرای فاز ۱۱؛ از زنگنه تا 

اوجی
در همیــن ارتباط یک منبع آگاه ، 
با بیان اینکــه هدف بخش فنی پروژه 
در تمامی دولت ها این بوده که فاز ۱۱ 
در اســرع وقت به ثمر بنشیند و تولید 
داشته باشیم، اظهار داشت: قرارداد فاز 
۱۱ بعنوان یک فاز مستقل در سال ۹۶ 
با شرکت توتال و سی ان پی سی منعقد 
شد، آن زمان این فاز یک فاز مستقل بود 
یعنی قرار بود تمام تاسیسات از جمله 
هر دو ســکو را خود پیمانکار بسازد، 
۱۲ حلقه چاه حفر شود و دو خط لوله 
مستقل داشته باشد تا پروژه تکمیل شود 
و گاز تولیدی به خشــکی برسد، قرار 
بــود یک خط لوله به فاز ۱۲ و دیگری 
بــه فازهای ۶، ۷ و ۸ متصل شــود، اما 
با خــروج ترامپ از برجــام توتال و 

سی ان پی سی از قرارداد خارج شدند و 
بنا بر این شد که پروژه را پتروپارس به 
تنهایــی جلو ببرد و اکنون صفر تا صد 

پروژه دست پیمانکار ایرانی است.
  انتقال سکوی  فاز ۱۲ به ۱۱ 

نقشه دولت روحانی بود
وی ادامــه داد: در دولــت آقای 
روحانی تصمیم بر این شد که سکوی 
فاز ۱۲C که برای برداشت یک میلیارد 
فوت مکعب ساخته شده بود اما تولید 
کمی داشــت به فاز ۱۱ منتقل شــود، 
اکنون فــاز ۱۲c یک پنجم یعنی ۲۰۰ 
میلیون متــر مکعب تولید دارد و آنهم 
هم رو به افول اســت و عنقریب قطع 
می شود بنابراین برای اینکه در زمان و 
هزنیه صرفه جویی شود تصمیم گرفتیم 
سکوی ۱۲C را که در منطقه خشک و 
حاشیه ای و روی گسل واقع شده و هر 
کاری هم کنیم امکان تولید ندارد را در 
موقعیت ۱۱B نصب کنیم، زیرا عملا 
به این نتیجه رسیده بودیم که استقرار 
تاسیسات در این فاز به صلاح نیست 
و باتوجه به اینکه این سکوها در هیچ 
جای دنیا مشابه ندارد و در دنیا یونیک 
است باید خودمان تصمیم می گرفتیم و 
تصمیم گرفتیم، سکویی را که در یک 
فاز بهره وری نداشت منتقل کنیم، این 
ایــده در دولت آقای روحانی مطرح و 
اقدمات ابتدایی مهندســی انجام شد، 
همیــن ایده در دولت ســیزدهم اجرا 
شــد بعبارت دیگر کارهای مقدماتی 
در دولت گذشــته انجــام و در دولت 

سیزدهم به اجرا رسید.
۱۲c رو به افول است

این منبع آگاه ادامه داد: از سال ۹۳ 
تاکنون یعنی طی مدت ۹ سال گذشته 
از فاز ۱۲ همین میزان اندک یک پنجم 
را تولید کرده ایم و اکنون تولید از این فاز 
صرفه اقتصادی ندارد، یعنی از ۳ بلوک 
فاز ۱۲ یک بلوک )۱۲C( غیرتولیدی 
شده است، مگر اینکه در آینده بخواهیم 

چاه احداث کنیم.
اگر اوشنیک نبود....

بــه گفته وی؛ در هــر حال این 
پروژه مشــکلات عدیده ای داشت از 
جمله اینکه شناور اوشنیک در آب های 
روسیه توقیف بود، ضمن اینکه انتقال 
یک ســکو از یک فاز به فاز دیگر کار 
یونیکی بوده و در تمام دنیا بی نظیر بود، 
بنابراین کار با سختی فراوان انجام شد.

این منبع آگاه در ادامه بیان داشت: 
در حال حاضر ســکوی ۱۱A نیز در 
مرحله مناقصه اســت و قرار است از 
ســکوی فاز ۱۱A دوارزده حلقه چاه 
و ۲۸ میلیون متر مکعب تولید داشــته 
باشیم و از  ۱۱A هم دوازده حلقه چاه 
۲۸ میلیون متر مکعب در روز تولید و 
 ،۱۱B برداشــت داشته باشیم اکنون از
ســه حلقه چاه وارد مدار شده است و 
۲۵۰ میلیون فــوت مکعب که معادل 
یک چهارم ظرفیت سکو است، تولید 
می شــود و هر ۳ ماه یک بار یک چاه 
دیگــر وارد مدار و بــه ظرفیت تولید 

اضافه می شود.

داستان پرماجرای فاز ۱۱؛ از توتال تا خلا سکوی فشارافزایی
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